
ZDŮVODNĚNÍ CELONÁRODNÍ PETICE 
ZA ZÁCHRANU A ZACHOVÁNÍ HŘEBČÍNA NAPAJEDLA 

A CHOVU KONÍ V NĚM 
 

♦  Hřebčín Napajedla založil v roce 1886 Aristide Baltazzi, který se přiženil na panství hrabat ze 

Stockau. Byl sám dostihový jezdec, proto využil zámeckých stájí, určených převážně pro chov 
vyhlášeného skotu, a začal zde chovat anglického plnokrevníka. Byl zde ale také položen základ 
všem dodnes chovaným plemenům červenostrakatého skotu. Lokalita byla co do přírodních 
podmínek pro obě činnosti zvolena velmi příznivě. 

♦  Chov anglického plnokrevníka zde byl od počátku veden na velmi vysoké úrovni, s přispěním 

importovaného plemenného materiálu, byl vyhlášený již v celé Rakousko-uherské monarchii. Po 
Baltazziho smrti již za Československa byl hřebčín krátce v majetku firmy Baťa, v roce 1937 však 
byl jako jediný v této době zestátněn (podařilo se směnit pozemky, chovné stádo vlastnil stát od 
roku 1930). Po krátké přestávce za 2. světové války se zde postupně vytvořilo unikátní šlechtitelské 
zařízení, které produkovalo vynikající dostihové koně, samo si odchovávalo, trénovalo a zkoušelo 
na dráze chovné stádo, zajišťovalo v celostátním měřítku vynikající plemeníky pro plnokrevný i 
polokrevný chov, bylo účastno výměny plemeníků a klisen mezi hřebčíny, podařilo se sem zakoupit 
i některé splendidní cizí plemenné hřebce. Veškerý odchov probíhal na vysoké šlechtitelské, 
zootechnické i veterinární úrovni, byl provázán s vysokým i specializovaným učňovským školstvím. 
O rozvoj Hřebčína Napajedla se zasloužila řada na slovo vzatých odborníků, např. Edvard 
Gerscha, Ing. Bohumil Tichota, prof. Dr. Ing. Václav Michal, Dr. Ing. František Lerche, MVDr. 
Ludvík Ambrož, Ing. Zdeněk Hlačík, MVDr. Jan Filla a další odborní zaměstnanci, kteří v něm 
strávili podstatnou část nebo i celou pracovní kariéru. 

♦  Hřebčín Napajedla byl privatizován v roce 1992 v rámci kupónové privatizace a tento proces byl 

dokončen v roce 2004, kdy stát prodal tzv. zlatou akcii, pomocí které si do té doby zajišťoval 
rozhodovací pozici. Od roku 2005 se tedy hřebčín stal soukromou akciovou společností. 

♦  Hřebčín Napajedla tvoří unikátní soubor staveb, z nichž některé pamatují rodinu Stockau a Aristida 

Baltazziho. Jedinečné chovatelské zařízení ale dotváří i soubor pastvin staveb a podružných staveb, 
z nichž některé rovněž zakládal ještě Aristide Baltazzi. Tak je tomu u většiny stájí na Pěnném, 
založených roku 1910, a sýpky z počátku 20. století. Již jen proto si hřebčín zaslouží prohlášení 
nemovitou kulturní památkou, dále ale také proto, že zde dlouhodobě probíhala významná 
šlechtitelská činnost. 

♦  Iniciativa a petice za záchranu a zachování hřebčína Napajedla a chovu koní v něm je reakcí na 

stávající situaci, kdy vlastník vystěhoval v zimě roku 2023 z hřebčína všechny koně a od roku 2019 
usiluje o změnu územního plánu v lokalitě „Výběhy“ pro účely výstavby bytových domů. Tím by 
byl chov koní v hřebčíně i do budoucna natrvalo znemožněn. 
Tato situace nám není lhostejná, a proto se formou místní i celostátní petice pokoušíme vyvíjet tlak 
na státní orgány a samosprávné celky, aby neprováděli změnu územního plánu, zajistili památkovou 
ochranu budov hřebčína a vyvíjely aktivitu a hledaly způsob, jak v hřebčíně obnovit chov 
anglického plnokrevníka. 
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